
QVADERNS: Sembles una persona de forrnació preocupada per les =oses ge- efectes és fonamental, i no sols dels directes sinó també d'aquells 
nci-als que tendeix a entendre els problemes des de la globalitat. En canvi, pro- laterals o cree que aquesta pretensió és la que diferencia 
gressivament, has anat aproximant-te a les coses paniculan, potser sense perdre la visió simplement arquitectbnica de l'urbanisme. 
una virió general dels problemes, si que ha semblat que t'interessava més 
incidir en els aspectes concrets de la formació de la ciutat. La meva posició no es pot explicar a partir d'una etiqueta pre- 

concebuda, sinó precisament a partir d'aquest cúmul d'experien- 
J.A. SOLANS. Provinc d'una visió molt concreta del particularisme personals sortosament per una 
que l'arquitectura dóna sempre o del que em va donar l'analisi de possibilitat de fer, 
Dropostes de particulars o de les administracions locals a la Comis- . - 
sió d'urbanisme de Barcelona i altres municipis, el que avui es la 
Corporació Metropolitana de Barcelona. Amb tot, sempre vaig pro- 
curar referir aquelles sol.licituds aillades al context urbi més gene- 
ral i estimar la seva funció dins l'estructura general del sistemaurbi 
que s'anava creant i transformant en una dinimica intensa.Tot ple- 
gat em porti a aprofundir en els aspectes més generals i a enfrontar- 
me als camps de l'economia urbana, del planejament dels transporrs 
o del tractament de dades alfanumeriques o grifiques. 

No obstant aixb, sempre, quan vaig haver de desenvolupar el 
planejament de comunicacions de la comarca el 1967 o el Pla Gene- 
ral Metropoliti el 1969 vaig voler mantenir una forta preeminin- 
cia de l'ordenació física, fins i tot com a contrast amb el desordre 
d'aquella, expressió natural d'un de més intern. Vaig perseguir una 
arquitectura de la ciutat que estava condicionada per la gestió i l'apli- 
cació que administrativament es podien feren aquel1 moment. Eren 
propostes possibles a partir i en relació amb I'experiencia Cuna Ad- 
ministració concreta que no es correspon amb el comportament 
o control al qual esta sotmesa l'actual Administració. Tants papers. 
per res acaben creant-te aquesta exigencia per l'actuació i l'eficiencia. 

El pas per la Delegació dels Serveis d'urbanisme de I'Ajunta- 
ment de Barcelona de 1977 a 1980 em dona una vessant nova de 
l'actuació i de la intervenció directa que, si bé em ratifica la necessi- 
tat del planejament per legitimar l'actuació de l3AdministraciÓ i per 
garantir la coherencia general de les actuacions, era insuficient si 
no era acompanyada del fer de I'Administració. Aquella dimensió 

del fet d'haver estat responsable en moments molt durs 
d'aquell període urbanístic i polític que es cloia, en tots els aspectes 
de gestió i d'inversió urbana, no d'obraurbanitzadora, de 1'Ajunta- 
ment de Barcelona. Un volum d'inversió per aquells tres anys de 
3.000 milions de pessetes, sobre els quals es va bastir la política de 
patrimoni municipal de sbl que ha perrnes l'actual recuperació ur- 
bana i la seva qualificació per a la projectació. 

Aquesta experiencia és la que d'alguna manera he intentat per- 
llongar i ampliar a la Generalitat. Quan torno a haver de fer el se- 
guiment del planejament procuro fer-ho no d'una manera genirica 

Nosaltres et veiem proxim a les preocupacions de la cultura italiana de part- 
guerra, que tenia la necessit-t d'un cen distanciament de l'arquitectura cam 
a objecte i una voluntar de recerca de les raons superiors per sobre de la farca. 
Finalitzada la pol&mica sobre el Neo.liberry i sobre la discussió estilística en 
el paper de la historia, tot plegat es vasddar amb la renúncia ala discussió més 
objectual per centrar-se en les propostes més planificadores i més generalistes. 
Seguint Carabella, és clar que es parteix d'una preocupació inicial enfront de 
I'objecte fins a acabar en una reuisió més per damunt de I'objecte. Veiem que 
és, en pan, semblant a la teva trajectoria sargida d'aquest punt en el gan mo- 
ment de I'inici de l'urbanisme europeu. 

Evidentment hi ha una gran relació arnb tota la discussió de l'ar- 
quitectura i del procés de planejament a Italia del Pla de Roma del 
67, del Pla de Florencia del 62 o de l'inacabat Piano Intercornunale 
de Mili. Pero en el meu cas aquesta base histbrica, morfolbgica i 
de la geografia urbana es barreja, rapidament, amb la cultura anglo- 
saxona, I'economicisme referent als temes de I'ús del sol, dels mo- 
dels d'optimització de I'ocupació de I'espai per les diferents activi- 
tats econbmiques, de la mobilitat, l'accessibilitat, les interaccions 
de les xoportunitatsn i els aspectes diguern-ne de geografia-ecologia 
de les escoles de Cambridge o de Lund, a Suecia. 

Avui segueixo aquests temes sense perdre les arrels del que esti 
succeint a Italia. 

La meva manera d'entendre i voler la ciutat és mediterrinia quant 
a la forma de viure, a la seva constitució i alpes de I'espai físic que 
exigeix un metadisseny general del marc físic i de la congruencia 
pressant d'aquest amb la ciutat. Malgrat la conflictivitat que intro- 
dueix, és necessari per donar sentir als posteriors enriquiments i qua- 
lificació de l'actuació per strossos de ciutatn. Perb sempre en aquests 
trossos hi ha o hi hauria d'haver uns referents al sistema urbi gene- 
ral. Aixb m'obliga a no perdre de vista els diferents nmercatsx que 
hi ha subjacents a la ciutat: de treball, d'activitat, de residencia, de 
preus del sbl i sobre els quals cal obrar-hi. 

Intento relacionar els temes d'eficiencia economica amb els d'es- 
pai configurat, ordenat, dissenyat, respectuós amb la tipologia pre- 
valent o amb la que el medi pot .portar.. La intervenció sobre la 
ciutat ha de ser htica. 

ó abstracta, Gnó lligada ala capacitat d'actuació de les diverses Ad- 
La teva política a I'Ajuntarnent va tenir una gran importancia, no solarnent ministracions i dels diversos agents privats que actuen en cada indret. pcr ella mateixa sinó pel precedent que va marcar quant a la forma d3interve. 

L'Administració l'entenc com l'element de c.analització o rea- n,r,com a forma de produir arquitectura. EI sistema de fer que eis arquitectes 
lització. encara que sigui ~arcialinent O puntualment, de trossos de de fnra de I'AdministraciÓ intervinmiessin en la ciutat ha estar molt utilitzar . u .  -~ ~ ~~~~~~ " 
la ciutat que el planejament ha facilitat i previst. La previsió dels després. 
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Pel que fa a l'edificació, I'AdministraciÓ ha de fer ús de molt 
bons professionals en els aspectes de la coordinació, inspecció i su- 
pervisió, funcions que no poden ser substitui'des i que amb una vi- 
sió oberta de projecte, no d'auditor, són exclusives d'ella. La 
coherencia arquitectbnica l'ha de garantir YAdministració; fins i tot 
diria que una Administració ha de tenir una expressió arquitectb- 
nica. La seva lectura mostrara la cultura d'aquell temps de govern. 
Perb l'efecte multiplicador i al mateix temps la major eficiencia so- 
lament seran el resultat d'inscriure en la tasca els millors professio- 
nals de cada moment, aquells que han mostrat més competencia, 
amb una producció previa adequada i una capacitat de direcció 
d'obra de manera eficac. No  aquells més creients o fidels, els més 
polítics. L'Administració no té, necessiriament, aquesta estructura 
de projecte, no la tenia en aquells moments i difícilment por tenir- 
la fixa dins el seu cartipis; la negaria. D'altra banda, el temps és es- 
sencial en aquest tema, apressat pels anys pressupostaris. Les simul- 
taneitats i els programes variables obligarien a una estructura 
immensa i molt poc eficient. 

Tu vas iniciar una operació que d'alguna manera ha ueat escola. Era com 
pretendre eliminar un gruix d'obstacles o fins i tot d'estructures entre l'arqui- 
tecte que havia de fer I'obra i el responsable m k i m  que aquella obra es fea, 
oferint una certa facilitar de dialeg. Aixo es dificilmenr separable del mateix 
procés, dels resultats i fins i tot de la mateixa formalització. 

En aixb no voldria treure merits qualitatius i quantitatius al canvi 
polític, que va ser important, i a la presencia d'uns deficits acumu- 
lats que van explotar en aquells moments i es van posar de manifest. 

L'Administració va baver de garantir dos aspectes: la relació di- 
recta amb els ciutadans als quals anava adrecada aquella actuació 
i amb els quals no es donaven estructures polítiques d'interpretació 
de l'interes general, i l'exigencia de crear una coherencia cívica del 
conjunt d'aquelles actuacions per tal d'obtenir-ne l'acceptació. 

De la mateixa manera que identifiquem determinats períodes 
histbrics amb determinats tipus d'arquitectura, vam voler que bi 
hagués una imatge coherent amb la manera d'entendre la ciutat, i 
d'aquí la importancia dels projectes i la seva selecció i destí. L'Ad- 
ministració havia d'establir previament el dialeg amb els arquitec- 
tes que creaven i'obra i aquest dialeg havia de ser formulat des dels 
seus propis termes. Crec que aquest paper fet per un aitre arquitec- 
te en l'esfera del client polític, pot ser explicatiu de les diferencies 
amb altres moments. Unavegada fixats els requisits urbans: defini- 
ció dels llocs, especialment dels públics, coherencia tipolbgica amb 
I'entorn, coordinació per obtenir equipaments integrats, i, en certs 
supbsits, d'elements de la formaurbana, s'havia de facilitar un mar- 
ge important de llibertat d'interpretació i recreació. Les Úniques li- 
mitacions havien de ser aquells objectius de programa i, evidentment 
i malauradament, el pressupost. 

La novetat de final dels anys 70 i dels anys 80 seria la connexió del món 
de la cultura amb el món del poder, de I'Administració, per dir-ho d'una mane- 
ra esquemitica, que fins en aquells moments s'havia plantejat en termes d'una 
oposició estricta. 

La política que vas iniciar, i que posteriarment s'ha continuar, ha generar 
una relació, una cena rensió si es vol, entre mons generalment oposats. Aquest 
ha estar un fenomen fonamental i molt positiu, que va deixant un seguit molt 
imponant d'obres d'interis que poden significar una fita significativa en la nosrra 
historia. Tenint en compte que sembla que I'Administració té una tendencia 
natural a caure en mans de la burocratització, en la pura:gestió, i el món de 
la cultura en la mxgiditat,  ¿quines perspenives de iümr ii veus a aquesta reiació? 

Jo us diria que en tant que es mantinguin uns nivells d'honeste- 
dat, i al mateix temps de maduresa, el nostre país pot mantenir una 
Administració d'aquest tipus. Aquests béns públics s'han de traduir 
en fets de cultura positius. A Catalunya, mentre bi hagi l'actual si- 
tuació política a les corporacions locals i a la Generalitat, es man- 
tindri un moviment obert per una arquitectura culta. Si el poder 
es burocratitza, es fa rutinari i mantenidor de poder, l'arquitectura 
que en resulti sera diguem-ne redundant i trivial i perdra forca i 
il.lusió. 

Confio que aquells arquitectes en punta del procés creatiu con- 
tinuin tenint opció a traduir en obres els projectes que es generin 
en el marc de YAdministració. Malgrat la gravetat de la situació pel 
tracte que ha sofert la nostra comunitat, aquest tracte no sera la causa 
de la foscor arquitectbnica. El perill provindri de perdre's aquest 
moviment culturalment unitari, elaborat al marge dels imbits de 
poder de la nostra professionalització i de l'exigencia de correspon- 
sabilització de totbom en la construcció del país, explicable espe- 
cialment per raó de la distribució del poder entre les diverses 
administracions i de manera oberta entre els diferents corrents d'opi- 
nió. Aquest temor no es dóna i l'única cosa que es pot detectar és 
potser una certa retracció produida per al'esgotamint dels pressu- 
postos. i per la vinculació d'aquests a les actualitzacions d'obres en- 
Earregad& en exercicis anteriors. Tanmateix, cal estar vigilant sobre 
les persones i els perills de manierisme o de burocratizació. També 
aquí confio que hi hagi prou aire fresc perque les Administracions 
funcionin i que aquells que tenim responsabilitats ens mantinguem 
desperts i tornem a néixer cada dilluns al matí mentre ocupem els 
carrecs. 

Crec que a Catalunya el mal moment de l'arquitectura ~desem- 
barcada* des dels grans consulting de Madrid i feta a pes ha passat. 
Els polítics són conscients de la importancia enorme que té. La nostra 
cultura catalana esta prou arrelada i les necessitats d'identitat prou 
sentides per evitar el perill de tornar al *tant se me'n dónau. Tots 
els paisos i cultures minoritaries per raó de l'estructura administra- 
tiva que assoleixen i de la d'encarrec, presenten arreu una millor 
arquitectura, especialment si no es produeix una imposició finan- 
cera exterior desproporcionada. 

]al" Antoni Solans i Hvgvef 
Bam/oncr, 1941 
Obringué el rirol d'arquirecre r 
I'ETSAB el 1965. Ha crrrt 
dirccror dela ~rebollr de 
rcdncciá del P h  General 
Mcrropoliii pei r In comarc~ 
de Barcrlonl. Vany 1977 va 
rrr designar Deligar del$ 
Seiveia d'Urbrnirme de 
I'Aiunrameni de Barcelona, 
fins 3 1980. uiy en que va 
pasw a ocupar 1 1  Direcrió 
Generol d'Urbmirme de 11 
cener3iaa~ de cli,iunp , 

uricnranr la  Vice- P reri encii 
de I'lnnitur Carala del S.l. 



Potser ara oodria trobar-se una tercera via arciuitectonica que no fos la d'una 
arquirenura que dónl ranrs de mal de capr, que desga~ra als qui la rrecn, als 
aui la eerrionen I alc D O ~ ~ I L C ~  aue I'exieeixcn. La bona arauirecrura ¿r m¿s dificil . - - 
que la dolenta per a qui la gestiona, per a qui la promou. 

Sóc dels qui continuen creient que l'arquitectura en majúscules 
continua essent molt gratificant per a la societat a mig termini i aixo 
malgrat el debat recent sobre les modernes formes de creació d'imat- 
ge, d'exaltació i d'institucionalització d'altres mas-media. 

Una bona inversió en una estació de ferrocarril és beneficiosa, 
a la llarga té menys despeses de manteniment i és més respectada. 
La gent és conscient del concepte de servei. En l'escola pública, a 
part el debat pedagbgic i la qualitat de l'ensenyament, la gent i els 
pobles han entes la importancia que té l'edifici en la pedagogia. Una 
obra que representa un paper important de cara al millorament so- 
cial. La batalla per I'arquitectura, des del punt de vista de l'opinió, 
esta bastant guanyada, encara que no suficientment present. Abans 
i ara, continua faltant, perb, una crítica rigorosa i independent en 
els mitjans de comunicació com es dóna a Italia. 

És claríssim que la bona arquitectura a mig termini és més barata i fins i 
tot més funcional, pero a cun termini genera moltes tensions perque és més 
complicat fer un projecte singular per a cada escola, que no pas fer-ne un de 
sol a l  qual l'usuari esta acostumat. 

El particularisme no té una traducció de cost diferent que la del 
control administratiu de diversos expedients o d'uns majors hono- 
raris, perb em sembla inadmissible reduir-ho tot a un sol expedient 
per estalviar-se el problema administratiu. Amb aixb incorrerien 
en greus sobrecostos i no sols no estaria qualificat el territori, ni 
la ciutat al qual va adrecat, sinó que la conseqüencia de la simplifi- 
cació administrativa és el monumentalisme i la malversació de re- 
cursos. No són els costos de funcionament, que expliquen els 
disbarats de tantes ciutats sanitaries, universithies, d'ancians, de pe- 
riodistes i de vacances. 

La cultura italiana va tenir un gran moment en la reconstmcció durant la 
oastmierra. Va ser un moment en aue l'obra oública va tenir un altíssim nivell, . a 

els arquitectes es van convenir en els capdavanters de lacultura europea i mun- 
dial. Pasteriorment aquestasituació va canviar en el sentit que I'AdministraciÓ 
es va tornar impermeable, per la propia autorealització, perque també ella es - . . 
va ureconstmirn. Aquest és un preceden1 molt digne de tenir en compre, espe- 
cialment a mesura aue la nostra Administració es perfecciona, les relacions dels 
professionals es van tornant més barroques i difícils 

Aixb s'explica per un poder polític que roman impedint els re- 
joveniments, i que tot seguit s'esgota i s'exhaureix. En el cas italia, 
a nivell polític només cal veure les edats. En aquest sentit, el canvi 
generacional espanyol és un exemple pero també un toc d'atenció 
a mig termini. 



QUADERNS: Camencem, potser, parlant de la necessirat de la racionalitza- els professionals de fora conjuntament amb els funcionaris. Natu- 
ció de I'AdministraciÓ: un fet difícilment objectable, és evident. Pero segons ralment, com més funcionaris bons hi hagi, millor, perque hi ha 
com es plantegi, i per tendencia natural, es pot anar cap a la buracatizació. 
Aixb fa témer que aquena racionalització es pugui praduir en uns termes que 
facin impossible la capacitar propositiva i imaginativa del projecte, i convertei- 
xi I'AdministraciÓ en insensible i incapaF de produir arquitectura qualificada. 
Per exemple, la presencia d'un excés de normativa, la disparitat de punts de 
decisió, la complexitat de la gestió ... poden congelar el procés creatiu. Segons 
com, podríem pensar que una Administració feble podria ser rnés vulnerable 
a la contaminació de la cultura, i que seria més ficil que permetés produir ar- 
quitectura de qualitat que sempre és més difícil d'assalir que la dolenta. 

ORIOL BOHIGAS. Que 1'Administració s'ha de racionalitzar, és evi- 
dentíssim. Aquest és un dels processos en que la democracia ha anat 
més lenta. S'estan resolent problemes que semblaven insolubles fa 
uns anys, pero n'hi ha un que no es toca: la racionalització de 1'Ad- 
ministració. Continua funcionant malament com abans, potser amb 
més bones intencions, amb controls més eficaces, sense greus pro- 
blemes d'immoralitats ..., pero I'eficicia i qualificació tecnica de 1'Ad- 
ministració continua essent baixa. Dins de I'Administració, el tema 
de l'arquitectura i l'urbanisme és només un cas particular. 

En el que has dit, hi ha dos aspectes diferents. D'una banda, la 
repercussió que por tenir una racionalització -o un reforcament- 
de l'Administració en la cultura arquitectonica i urbanística: el per- 
feccionament de la normativa i les ordenances, la complicació dels 
trimits i dels sistemes de control, etc. És evident que aixb pot ser 
un fre pel que en podríem dir la llibertat creativa, pero jo no seria 
tan pessimista perquk, al capdavall, hi ha molts paisos en quk el 
control és molt superior al que nosaltres podem assolir i no per 
aquesta raó han fet una arquitectura millor o pitjor. Jo crec que el 
problema és un altre: si és possible dins de I'AdministraciÓ partici- 
par en la cultura arquitectonica. 1 aixb em penso que no és gaire 
possible o que és molt difícil. Es difícil que en un despatx que fun- 
ciona de 8 a 3, que fa festa els dissabtes i els diumenges, amb un 
control de fitxa, amb uns nivells determinats de sou, amb la dispa- 
ritat de temes que es plantegen, amb uns caps que pertanyen a unes 
línies administratives que no tenen res a veure amb les línies cultu- 
rals, es pugui fer un projecte bo. Jo, quan veig que d'una oficina 
de I'Administració surt un bon projecte, cosa que, malgrat tot, al- 
gunes vegades passa, crec que és un cas excepcional d'abnegació per- 
sonal de la persona que ha fet aquel1 projecte i que ha passat per 
totes les dificultats del seu context. Els qui coneixem com es treba- 
lla en un despatx professional autkntic, sabem que no es pot treba- 
llar amb un horari estricte, que no es pot deixar de treballar els 
dissabtes i els diumenges, que hi ha un ritme de treball que no té 
res a veure amb el ritme de 1'Administració. No es pot fer un bon 
projecte sense tenir-ne l'autoria, és a dir, sense signar-lo directíssi- 
mament, sense ser-ne el responsable fins al final. Per tant, jo crec 
que l'única sortida real que té I'AdministraciÓ és la de fer treballar 

moltes feines que es poden fer amb aquest criteri d'horari, de siste- 
ma de disciplina i de col.lectivitat menys personalitzada. Alguns ajun- 
taments han assajat amb forca exit el contracte per un període 
relativament curt amb un arquitecte que actui'com a cap d'equip 
dels arquitectes que estan a la plantilla. Ho han provat, per exem- 
ple, a Caniries amb en Rafael Cáceres, que va treballar amb un con- 
tracte de tres anysper fer uns projectes amb l'estnicturafuncionarial 
que l'Ajuntament li va posar a la seva disposició. 

Des d'aquesta optica srmbla, doncs, una mica contraproduenr el fer que 
la nova Administració es vagi solidificant. es vagi fent forra, ... 

En aquest moment potser sí que hi ha símptomes d'aquest pe- 
rill. El que és evident és que a mesura que 1'Administració es va 
fent forta i va adquirint personal disciplinat, es va autoconvencent 
d'una idea equivocada: que fent les coses dins de I'Administració 
té més capacitat de control, d'eficicia, de rapidesa i puntualitat, de 
precisió en els pressupostos, etc., i que tot aixb són fets importants 
pera la qualitat final del producte. Potser sí que s'augmenta l'efici- 
cia dels controls, pero aixb no és una garantia de qualitat. Al con- 
trari, darrerament hi ha com una nova tendencia a reconsiderar en 
primer terme les qualitats t administra ti ves^ i de etrimitr d'un pro- 
jecte en comptes de considerar la seva qualitat real i la seva partici- 
pació cultural. Els arquitectes ens hem de descarar i di d'unavegada 
per sempre que un bon projecte sempre és un risc i que si no és 
un risc no és una proposta arquitectbnica interessant. No  és anor- 
mal que un bon projecte requereixi canvis al llarg de I'execució, que 
reclami revisions de costos, que tingui problemes constructius i, fi- 
nalment, que tingui dificultats de comprensió per part del ciutadi 
mig. Com tota obra d'art, I'arquitectura i l'urbanisme han de ser 
traumitics, suggeridors i difícils. Fa poc Ricard Bofill ha dit encer- 
tadament, Ptificant I'ensulsiada de Walden 7: cal pagar amb diners 
i amb sacrificis personals el risc d'una experiencia. 1 també ho deia 
Manolo Hugué als compradors de les seves escultures quan es quei- 
xaven de la seva informalitat: ~Volen tenir un Manolo i, a més, que 
no els passi  res!^ 

U n  problema claríssim a l'Administració és el de no establir cla- 
rament la distinció entre el programa de projectes i el programa 
d'obres. Normalment només s'encarreguen els projectes quan bi 
ha programada I'execució de I'obra. Aixb és un error. Primer el que 
cal és fer un gran estoc de projectes i quan aquest esta racionalment 
ordenat es pot decidir el programa d'obres. Aixb evitaria el proble- 
ma tan freqüent en que es troben els arquitectes que en quinze dies 
han de projectar 200 vivendes, I'ordenació d'una placa o la planta- 
ció d'un jardí, perquk hi ha pressupostos a curt termini que s'ex- 
haureixen si l'obra no s'adjudica. Pero, a més, enfocaria definiti- 
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vament un problema de concepte que ara només se suggereix com 
a tal problema pero que no es resol d'una manera operativa: la uti- 
lització dels projectes -de I'estoc racional i intencionat de 
projectes- com a instrument de planejament. Si volem controlar 
la ciutat a través dels projectes, aquests han de constituir un corpus 
degudament anticipat i previsor, tan anticipat i previsor com ha- 
vien de ser els plans generals i parcials dels anteriors sistemes de pla- 
nejament. 

Tu dantezes els Iímits de I'Administració coma zestor i com a promotor 
cultural, perqui qualscvol actc crcitiu suposa una reordenacij de I'anierior o 
una orooorició d'allb nou. 1 aixorntraen contradicoóarnn Icc ¡de<< politiques . . 
i amb una actitud de conrens, d'evitar les tensions, les discordances. En aquest 
sentit, jcom veus el tema de la panicipació? 

Per a mi el problema plantejat entre la participació i l'autoria 
és molt important. És evident que hem predicat durant tants anys 
la necessitat de la participació popular que no podem tirar-nos en- 
rera. L'urbanisme té unes bases polítiques i aquestes bases no es li- 
miten només al fet de votar peribdicament un partit o un altre en 
unes eleccions generals. La participació del.ciutadi en el tema urba- 
nístic ha de ser continuada, concreta i dialectica. Pero no hi ha cap 
acte cultural que no sigui un trencament amb I'status quo, és a dir, 
no hi ha cap obra d'arquitectura, de poesia, de pintura, que no sigui 
fonamentalment una contradicció amb l'estat establert de les co- 
ses, de vegades profunda, de vegades superficial, de vegades amb l'apa- 
renca d'acceptar la conjuntura per subratllar-ne precisament una 
vessant crítica. L'art és una crítica o no és res i, per tant, l'arquitec- 
tura de la ciutat, com a tal art, no és sinó una actitud de crítica a 
allb establert. Per tant, és una mica difícil d'entendre com aquesta 
actitud crítica que va contra l'establert, hagi de ser acceptada en el 
consens general de la gent que viuen, com és natural, en I'establert. 
Jo crec que aquest és un problema que no té solució ficil. 

Vegem, pero, que passaen altres imbits. Gairebé sempre elspro- 
blemes polítics que es plantegen en la participació, no tenen una 
base cultural tan forra i els que la tenen ja no es plantegen en la me- 
canica directa de la participació. Ningú no ha proposat, per exem- 
ple, que s'hagi de posar a votació I'adquisició d'obres per al Museu 
d'Art Contemporani. Es posa a la consideració pública, en canvi, 
si el Museu d'Art Contemporani ha de ser centralitzat o descentra- 
litzat, si s'hi han de gastar molts diners o pocs diners, quin grau 
de prioritat ha de tenir en les inversions culturals, etc. Si passem 
I'exemple al camp de I'arquitectura i l'urbanisme, sembla evident 
que la participació ciutadana s'hauria de dedicar preferentment als 
temes polítics i programitics, és a dir, a enfortir les decisions al vol- 
tant dels grans temes vertebradors que condicionen les mateixes 
arrels estructurals de la ciutat, més que no pas en el detall de com 
un arquitecte ha resolt tecnicament i artísticament I'encirrec i com 

hi ha destiblat la seva actitud cultural i la seva poetica personal. P e  
rb la realitat és sovint una altra. No  wll dir que no hi hagi bons 
exemples de participació ciutadana en els grans temes estructurals 
-la xarxa viiria, el nou ús dels espais destinats a autopistes urba- 
nes, la problemitica de la distribució d'usos i densitats, els trans- 
ports públics, la privatització del sol, les previsions de sbl 
urbanitzable, etc.- sinó que aquests temes són sovint difícils d'en- ., 

tendre i d'atreure I'atenció pública potser perque els dirigents tam- 
poc no els expliquen amb prou claredat, escamotejant-ne les bases 
polítiques. En canvi, és molt ficil engrescar unaonada de participa- 
cions per discutir problemes de detall de projecte o de gestió: si cal 
plantar palmeres o garrofers, si unes expropiacions són més o menys 
lesives, si l'estil d'un monument és plaent o no als botiguers del ba- 
rri. Caldria que els partits polítics entenguessin aquest problema 
i sabessin conduir les discussions en termes de major generalitat de 
programa i deixessin pels tecnics i artistes de qualitat portar fins 
al seu extrem la responsabilitat de l'autoria. 

És difícil veure per on ha de passar el futur de tot aixo, pero esperem que 
no sigui perla marginalització. Podria haver-hi una temptació clara dels artis- 
tes i dels intel~lectuals cap a aquesta sortida, quepotser en el cas dels arquitectes 
sigui més difícil. 

Potser sí que es noten alguns símptomes, pero penso que la si- 
tuació és encara bastant positiva. H i  hapocs paisos al món on l'Ad- 
ministració, dins la modestia dels nostres mitjans culturals i 
economics, hagi fet treballar tants bons arquitectes en obres que 
tenen molta qualitat. 

La vitalitat que hi ha hagut aquest any ha estar deguda a una relació tensa 
de mons diferents, el món de la cultura, el món del poder, el món de la profes- 
sió, que tenen una tendencia natural a codificar-se cap al corporativisrne, I'Ad- 
ministració cap a la burocracia i la cultura cap a la marginalització. Intentar 
el lligam entre coses heterogenies, probablemenr és un signe de vitalitat que 
caldria consolidar ... 

Jo crec que, corporativament, els arquitectes no han ajudat per- 
que aixb anés millor. Els Co1,legis no han defensat o no defensen 
prou bé l'arquitecte enfront de l'Administració, des d'acceptar aquest 
20 % de descompte que és una de les grans vergonyes de la nostra 
vida professional, fins a no prendre mesures contra els ajornaments 
escandalosos en l'abonament dels honoraris, ajornaments que han 
estat a punt de provocar la fallida de molts dels nostres despatxos 
professionals. 

Un altre tema en la relació Administració-professionals ha apa- 
regut en el moment que els ministeris, la Generalitat i els Ajunta- 
ments han situat una serie de professionals solvents en els cirrecs, 
diguem-ne, tecno-polítics, com són els Delegats, els Directors Ge- 



nerals, els Directors de Semeis, etc. Crec que és, evidentment, una 
política encerrada perque representa la intenció d'acceptar que la 
cultura i la professionalitat acreditades són un instrument indispen- 
sable per a la política. Perb pels professionals i especialment pels 
arquitectes que no volen canviar de camp i dedicarse definitivament 
a la política, aixb representa un sacrifici excessiu que només es pot 
aguantar en circumstincies excepcionals. Abandonar per tres o qua- 
tre anys la miquina professional -amb uns despatxos ja estructu- 
rats i amb alts requeriments econbmics i de personal fix -s'hauria 
de compensar a tants alts nivells que I'Administració no hi pot arri- 
bar. L'única compensació atribuible és, segurament, el desig de par- 
ticipar en el redrecament del país en uns moments de grans il.lusions 
col.lectives. Els primers anys de la democracia han representat cla- 
rament aquesta circumstincia i per aixb ha estat possible un cert 
reclutament de bons cemells i hones mans. Perb aixb no pot ser 
etern. A la llarga -i ja se'n noten els primers símptomes- aquests 
cirrecs recauran en aquells per als quals no representen la interrup- 
ció de la vida professional, és a di, pels que fan la carrera política 
o la carrera de funcionari. 1 aixb, lbgicament, portara com a conse 
qüeAcia un nou debilitament cultural de 1'Administració. A menys 
que l'Administració crei una bona escola de nous funcionaris en 
les diverses e~~ecialitzacions tecniques i professionals. Perb, per ara, 
ni en el govern central ni en les autonomies, aquesta escola i aquest 
nou taranni no es noten. Ja he dit abans que la reforma de I'Admi- 
nistració és el que es porta amb menys seriositat des del canvi de- 
mocritic fins ara. 

Hi  ha un tema curibs, i és aquesta tirada d'arquitectes joves que tenen vo- 
luntat d'anar a i'Administració per situar-se en tots els hmbirs, de ser funciona- 
ris veient que després és molt difícil deixar-ho. ¿No acabara coartant un certa 
-generació de gent que semblava que podia ser més brillan1 i que por ¶uedar 
una mica escapgada dins d'aquest procés? 

Sí, es possible. Crec que és molt difícil estar a I'Administració, 
pero tampoc vull exagerar-ho. Si aquesta gent jove aconsegueix su- 
perar el mal ambient de treball, cosa que és molt difícil, estan en 
un lloc privilegiar per fer una serie de coses, tenen unes ocasions 
que no es presenten fora de I'Administració o que només es presen- 
ten als arquitectes que tenen una situació més reconeguda dins del 
camp professional. Cal veure com evolucionari tot aixb. Pot pas- 
sar que 1'Administració faci esforcos per integrar aquesta gent, amb 
la qual cosa es pot produir un millorament de I'Administració; o 
pot passar que l'Administració no faci aquests esfor~os i que aques- 
ta gent, després d'estar 3 o 4 anys fent una prictica eficacíssima, 
deixi I'Administració. Jo crec que depen molt dels caps intermedis 
de VAdministració i de la solució que es doni al suport cultural a 
aquests caps i al seu status socia1.i economic. 

2Com veus la situació cultural dei'arquitectura catalana d'aquests anys? 
Hi  ha hagut cena discussió sobre el paper de la historia, que par acabar en vies 
diferentr,,pero a penes s'han tocat els problemes del post-modern. En aquest 
sentir la dialemica entre modernitat, post-modernitat, o contra post-modernirar, 
no explica gaire el problema de la nasrra arquitectura. 

És exactament el que penso. A I'arquitectura catalana se la pot 
clasificar amb diversos noms, perb per damunt de tot té una certa 
maduresa, és una arquitectura que no s'ba perdut ni en textos mi- 
mktics estúpids, ni en radicalismes formals i estilístics; és una arqui- 
tectura de país civilitzat, en que s'intenta que les coses siguin ben 
fetes. Jo crecen una certa coherencia global de I'arquitectura cata- 
lana. És a dir, es pot continuar parlant d'una arquitectura inclosa 
en la cultura catalana actual. Podem continuar parlant en la cons- 
tancia d'una línia basada en l'evocació +l realisme i en el respecte 
a la modernitat en un cert sentir crític. Es a dir, les coses es fan com 
es poden fer -ben fetes i fins alli on es poden fer ben fetes-, els 
materials que s'utilitzen no passen més enlli de les seves possibili- 
tats i els recursos formals s'adeqüen, més que a la polemica buida 
dels que dibuixen, xerren i no construeixen, a les exigencies de l'eco- 
nomia i de la construcció. Aquestes característiques determinen fins 
i tot algunes diferencies amb l'arquitectura de la resta de l'Estat i 
potser situen definitivament lluny de la nostra brbita algun exem- 
ple -sortosament escis- de formalismes i d'actituds reaccioniries. 
Com a referencia, la figura més clara d'aquesta posició sensata i ci- 
vilitzada és en Coderch, del qual tots hem apres la reencarnació dels 
valors tradicionals i l'adequació a la realitat de les nostres condi- 
cions socials i culturals, sense oblidar, perb, la pertinencia i I'efici- 
cia del Moviment Modern. 



QUADERNS: En comenpr aquesra feina suposo que es perseguien alguns ab- 
jecrius, {que es volia fer? 

BENEDITO: ES tractava de produir una transformació en la produc- 
ció dels edificis per a l'escola pública a Catalunya, provocant un 
millorament de la qualitat de l'escola i potenciant el paper de I'ar- 
quitectura pública en el teixit urba i el paisatge. 

A més, es pretenia enllacar amb l'experiencia anterior de Cata- 
lunya, que des d'una situació d'autogovern breu i difícil va produir 
una serie d'edificis escolars de gran entitat. 

Per aixb calia abandonar els mecanismes utilitzats per I'admi- 
nistració central, consistents en la repetició sistematica d'un pro- 
jecte estandard i grans lots de construccions industrialitzades. 

Així doncs es va prendre I'opció d'elaborar un projecte singular 
per a cada actuació concreta, redactat per un arquitecte indepen- 
dent, i d'encetar a més un procés d'informació i participació dels 
usuaris. En aquest procés els tecnics del Departament assumirien 
funcions de coordinació, assessorament, orientació i control. 

Aleshares, un cop jugada la carta de la qualitat i d'un projecte per a cada 
Iloc, jus heu trobat amb problemes difícils d'encaix? Perque en qualsevol cas 
s'ha de continuar obeint la normativa ... 

Poc abans del traspasa la Generalitat de les competencies sobre 
construccions escolars, el M.E.C. ens havia encarregat als arquitec- 
tes J. Benedito, A. Mateos i R. Valls el projecte d'un Centre d'Edu- 
cació Especial a Santa Coloma de Gramenet (FAD 81). Es tractava 
d'un edifici en un solar molt difícil, un projecte subjecte a una nor- 
mativa, una superficie i un pressupost rígids, contractat a la baixa, 
etc. Perb, tot i amb aixb, es va aconseguir un producte digne. Es 
tractava de generalitzar el que fins ara havia quedat limitat a casos 
excepcionals. 

La meva idea era molt clara: per més que el temps i els recursos 
de que es disposa són limitats i que la normativa escolar i la llei de 
contractes de l'Estat són rígides, queda una escletxa que permet un 
treball professional valid. 

en unes dates fixes. Aixb, juntament amb la gran quantitat d'actua- 
cions, hafet que en alguns casos no s'hagi pogut anar tan lluny com 
hauria estat possible, amb el desgast consegüent. 

D'altra banda, la necessitat evident d'assolir un compromís en- 
tre els objectius immediats i els objectius a llarg termini comporta 
un equilibri difícil. 

jQuins criteris es van seguir a i'hora de fer aquests encdrrecs? 

Als criteris generals a que he fet referencia abans, s'hi superpo- 
sava la voluntat decidida de no acumular els encarrecs en poques 
mans. Es pretenia obrir el venta11 de col.laboracions amb l'admi- 
nistració i d'estendre-les al major nombre de professionals que la 
nostra capacitat de coordinació permetés. 

Ens interessava rebre la major gamma possible d'aportacions so- 
bre el tema despreS d'un llarg període de estandardització, i al ma- 
teix temps trencar l'aY1lament tradicional entre l'administració i els 
professionals més qualificats del país. 

A l'hora de designar els tecnics s'han valorat qüestions com l'ex- 
periencia en arquitectura escolar i altres equipaments, l'experien- 
cia en treballs per a l'administració, un prestigi reconegut, la 
vinculació amb temes d'ensenyament o amb llocs concrets, etc. És 
impossible obrir la guia del Col.legi d'Arquitectes per cap pagina 
en que no s'hi trobi algú que hagi col.laborat amb el Departament 
d'Ensenyament en qüestions d'importincia diversa. Com a resul- 
tat d'aixb trobem arquitectes de tendencies ben diferents, general- 
ment sobre la base d'una cena qualificació professional. Aquest no 
és l'únic metode imaginable, pero ens va semblar el millor entre 
els possibles per al període al qual ens estem referint. 

Intueixo per tot aixb que dius que ha calgut a la vegada un procés d'opti- 
mització de la professionalitar dels arquirecres, una posta apunt, un reciclatge, 
no sé ... Imagino que gran pan de la gent que hem reconegut, deu haver estar 
essencialment preocupada de bon comengament per problemes formals, com- 
positius, i posteriorment es deu haver topat amb la necessitat d'elaborar una 
correctadocumentació escrita, de tanta tanscendencia en un treball per a l'ad- 
ministració. 

La modificació (a través de la futura llei de construccions esco- 
lar~ de Catalunya) dels parametres que acoten aquesta actuació per- En el marc de les condicions existents la pretensió de fer una 

metria altres canvis qualitatius, pero aquestes transformacions són arquitectura escolar valida des de l'administració requereix un gran 
acord entre la idea i les possibilitats reals de materialitzar-la. La via- necessiriament lentes i mentrestant calia portar al seu Iímit les pos- 

sibilitats existents. bilitat de l'operació de millorament de la qualitat conceptual i ma- 
terial Dretesa Der les escoles, sense transformar el marc general 

:Ha estat dura I'experiencia? d'actuació, exigia un difícil encaix entre els factors físics, urbanís- 
tics, formals, tecnics, econbmics i administratius. 

Les dificultats més grans s'han derivat de la necessitat de dur a Així doncs, el dialeg amb els arquitectes en les fases d'avant- 
terme la reorientació pretesa sense que aixb produís en cap moment projecte ha estat habitualment enriquidor i cbmode, almenys des 
unaparalització o un alentiment delsprogrames d'inversions en fun- del meu punt de vista. Les majors dificultats han aparegut a l'hora 
ció de les exigencia pressupostaries i de les necessitats d'inici de curs del necessari ajustament econbmic dels projectes i sobretot amb les 



nostres exigencies documentals difícilment assumibles per alguns 
dels arquitectes amb que hem col-laborat. 

En última instancia, (els resultats han estat bons? 

Pel que fa a la qualitat de la feina feta, crec que han estat coberts 
alguns dels objectius proposats. 

En el tema de la implantació dels edificis, em penso que s'han 
produit encerts considerables en la qualitat formal, ambiental i na- 
tural. El progrés respecte a la situació anterior ha estat notable des 
del meu punt de vista, i en el planejament pedagbgic és potser on 
queda més terreny per avancar. Les limitacions que més han afectar 
en l'avenc tipolbgic han estat la rigidesa normativa i el convenci- 
ment que no es pot pretendre imposar models pedagbgics des de 
l'arquitectura, ésa dir, que cal dotar els edificis escolars d'una orga- 
nització que possibiliti els comportaments actuals i que alhora con- 
vidi o proposi formes d'utilització progressivament més actives i 
obertes. 

Una actitud generalitzada entre els professionals és que les exigencies de 
coneixements de les diverses normatives -exig&ncies divenes, disperses i d'orí- 
gens ben diversos- obligui a delegar en excés la feina i que #alguna manera 
n o  queda més sortida que l'arquitecte esdevingui un coordinador d'una serie 
de gent especialitzada, amb la qual cosa el procés final pot perdre riquesa. 

Aquest és un problema general no específic del treball per a l'ad- 
ministració, ja quc concretament pel que fa a la construcció escolar 
la normativa addicional es limita a dues pagines del BOE del mes 
d'agost del 75. En canvi, la necessitat dediiposar de projectes de- 
fensahles d'acord amb la liei de Contractes de l'Estat, afegeix difi- 
cultats importants que hempretes ajudar a superar mitjancant unes 
«Instruccions tecniques per a la redacció de projectesn que hem ela- 
borat amb la intenció de servir de guia per evitar alguns dels pro- 
blemes clissics que la nostra experiencia anava detectant. (Aixb, no 
tothorn ho ha entes així i les discussions que he tingut sobre la ne- 
cessitat o interes real de les exigencies documentals han estat un dels 
aspectes més desagradables de la meva tasca.) 

D'altra banda. entenc aue la ~roliferació de normatives no té 

Cal di que estem parlant d'un període molt breu, jaque quatre 
anys és un termini ben curt ateses les característiques del procés de 
construcció dels edificis. Quantitativament s'ha fet molta feina. Per 
exemple, de l'exposició que es va fer al COAC a final de 1982, en 
que es mostraven 61 projectes, a hores d'ara 59 estan acabats o en 
fase de realització. 

Moltes vegsdes penses que un objecte arquitectbnic és tractat pel seu usuari 
una mica en íunció de la satisfacció que pugui donar. Suposo que tal vegada no 
regeix el mateix cas en un edifici públic que en un de privar. Perb vist en algun 
cas com són castigades les escoles un cop lliurades .us heu plantejat si aixb por ' (. . tenir algun origen en el mateix projecte? (Vosaítres hi intenreniu poneriorment? 

Reconeixer que les escoles són tractades amb moltíssima agres- 
sivitat tant exteriorment com interiorment, i la confianca que uns 
espais dignes i amables generaran en l'usuari i en el medi el desig 
de respectar-los i conservar-los, requeriri temps. 

De tota manera veig que bi ha escoles que hem fet i que la gent 
aprecia, que agraden als arquitectes, pero que també agraden als usua- 
ris, i en canvi n'hi ha d'altres en que aixb no passa. Si bé aixb no 
depen només de l'arquitectura, sinó també del gust i de la capacitat 
que hagi tingut l'arquitecte d'i1,lusionar l'usuari amb el seu projec- 
te en els casos en que aquest contacte s'ha produit. 

Pel que fa a la segona part de la pregunta, efectivament la cons- 
tmcció dels equipaments escolars és competencia del Departament 
d'Ensenyament, pero el manteniment i la conservació és compe 
tencia dels Ajuntaments (amb l'excepció dels centres d'ensenyament 
secundari). Aquesta disposició és font d'alguns problemes classics 
en l'envelliment dels centres. 

(Es recullen també aquestes reflexions en les ajuder al projecte? 

És molt difícil d'establir regles fixes en aquestes qüestions sense 
limitar el necessari procés d'innovació i caure en una posició exces- 
sivament conservadora. 

Es relativarnent senzill parlar de la necessitat de cultivar la do- 
mesticitat i amabilitat de I'espai alhora que els valors d'imatge i 
representació, únicament des d'una professionalitat autenti- 
ca. des del domini de l'ofici. es ~ o t  donar una resuosta valida. . A 

perqui comportar necessiriament una perdua de coherencia sem- Com a representant de l'administració. com a client, reivindiques la figura 
pre que desenvolupi una idea clara i potent i es realitzi la necessiria de lsarquirecre indepMdmt a ,.hora #Mcarregar una feina concreta o, al can. 
integració de les feines especialitzades. Existeix un risc semblant du- trari,vistal'exDeri&ncia. ~eria~referibie~otenciaria mateixaadmini~trn~ió com . . 
rant el procés de constnicció quan la pretensió d'optimitzar aspec- a generadora Aels productes que promoura? 
tes parcials de l'obra per part de l'autor del projecte, tecnics de 
l'adrninistració i control de qualitat, pot posar en perill la idea glo- Jo crec que el cami empres fins ara és valid i correcte, si bé en 
bal i unitaria que ha de presidir el projecte. aquest moment desitjaria una major presencia nostra en les darre- 

res fases del projecte. Penso que esta bé aprofitar el capital de tre- 
(Com valoraries aquest gran volum d'obra construida? ball artesanal, encara que el procés de construcció d'escoles des de 
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l'administració esta subjecte a limitacions econbmiques i de temps 
molt rígides. 

Aquestes dificultats de tipus estructural ens estan fent treballar 
en el sentit de desenvolupar ajudes per a I'elaboració del projecte 
executiu, relatives sobretot a preus de les diferents unitats d'obra, 
especificacions i solucions constructives homologades. 

Paral.lelarnent estic interessat a potenciar la realització de pro- 
jectes des del propi Departament i en col.laboració amb arquitectes 
independents. 

Finalment, com a arquitene, (reivindiques I'administració cam a promo- 
tor valid per a tor aquert gran volum de i'obra o tens algun matís a afegir-hi? 

El rnodel actual em sembla prou vilid en Iínies generals. El pos- 
sible risc que I'administració deixés de comptar arnb els arquitectes 
independents per dur a terme les tasques que té encomanades, de- 
pendri de l'eficicia i I'encert demostrat pel col.lectiu, pero també 
de les prioritats que en cada mornent estableixin els responsables 
de l'administració. 

El sentit en que s'evolucionara dependri en bona part de la va- 
loració social de la feina feta. Només si la comunitat en conjunt 
valora, reconeix i dóna suport als valors assolits en aquest primer 
periode, sera posible continuar i millorar el camí empres. 


